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afhankelijk van de ondersteu-
ningszwaarte van een groep. 
Dat kan variëren van 25 uur 
per groep of een aantal uur 
per week.

Laagdrempelig
Voorheen moest er voor elk 
individueel kind dat extra 
zorg nodig had een beschik-
king worden aangevraagd. 
Dat is nu niet meer nodig. 
Koole: “We hebben een 
model ontwikkeld waarbij we 
er vanuit gaan dat op een 
populatie van 450 kinderen er 
45 kinderen intensievere hulp 
nodig hebben, altijd vanuit 
een preventieve en tijdelijke 
gedachte. Elke afdeling heeft 
vaste jeugdhulpmedewerkers 
die die hulp kunnen bieden. 
Signaleert een leerkracht een 
probleem, dan kan hij of zij 
direct een collega zorgmede-
werker aanspreken. Zo van: 
goh zou je met Tim een spel-
letje kunnen doen om uit te 
vragen wat hem bezighoudt. 
De laatste weken is hij vaak 
boos. Zo’n aanpak maakt 
de hulp heel laagdrempelig, 
zonder formulieren of lange 
vergaderingen.”

Schoolmissers
De Zevensprong werkt ook 
met onderwijszorgarrange-
menten. Dat is voor de 
schoolmissers die op de 
Zevensprong begeleid worden 
naar onderwijs. Ook die groep 
wordt ondersteund door een 
jeugdzorgmedewerker en een 
gedragswetenschapper. “Dat 
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IKEC de Zevensprong, voorheen IKEC Hoorn, is een centrum voor onderwijs, 
kinderopvang en jeugdhulp. Het biedt een plek voor kinderen uit zeven ge-
meenten rondom Hoorn die een gespecialiseerde vorm van onderwijs nodig 
hebben. Sinds 2023 zijn jeugdhulpmedewerkers een vast onderdeel van het 
team van de Zevensprong. Zij staan in de boeken voor 10,5 FTE.

Interview met Leen Koole, centrum-directeur IKEC de Zevensprong

Jeugdzorg in de school

Leen Koole, centrum-directeur van de Zevensprong, geeft niet 
vaak interviews. Hij is trots op alles wat er tot stand is geko-
men in de afgelopen jaren, maar hij is niet iemand om zich op 
de borst te slaan. “We zijn nog steeds volop in ontwikkeling”, 
aldus Koole. Met onderwijs voor cluster 3 en 4, speciaal basis-
onderwijs en twee peutergroepen biedt de Zevensprong een 
breed scala aan zorg en onderwijs. Vanaf volgend jaar komt 
daar ook een babygroep bij. En voor al deze kinderen is jeugd-
hulp direct beschikbaar.

Jeugdhulp
“De gemeente Hoorn en om-
liggende gemeenten hebben 
samen besloten om jeugd-
hulp in de school te halen om 
met name preventief iets te 
doen”, legt Koole uit. “Het 
aantal kinderen dat uitvalt 
en bijvoorbeeld op zorg-
boerderijen komt te zitten, 
is enorm gegroeid. Dat kost 
veel geld. Door de jeugdhulp 
in de school te halen, vallen 
er nog nauwelijks kinderen 
uit op onze school. Het lijkt 
een grote investering, maar 
uiteindelijk bespaar je kosten 
doordat je meteen preventief 
kunt handelen als er iets is.” 

Jonge kind
Bij preventie ligt de nadruk op 
de Zevensprong op het jonge 
kind. In het domein 1 en 2 
(voorheen het Jonge Kind 
Centrum) werken een fulltime 
gedragswetenschapper en 
twee fulltime jeugdhulpwer-
kers. Op de andere locaties 
en domeinen zijn er voor 
iedere groep zoveel mogelijk 
vaste gezichten. Bij het SO en 
SBO zijn er leerkrachten en 
domeinassistenten aan 
de groepen verbonden. In
het SBO is er één domein-
assistent voor twee groepen. 
De inzet van de jeugdhulp is 

‘Onderwijsmensen 
spreken een andere taal 
dan zorgmedewerkers’

‘Als een kind toch bij 
ons komt, is door de 
school zelf al heel veel 
gedaan’

Leen Koole

is een ingewikkelde groep”, 
vindt Koole. “Als je drie jaar 
hebt thuisgezeten, is het niet 
makkelijk om weer in een 
schoolstructuur te passen. 
Voor deze categorie kinderen 
hebben we speciale kleinere 
groepen met hooguit tien kin-
deren. Deze kinderen zullen 
ook weer moeten wennen aan 
een volledige groepsgrootte, 
maar we bouwen dit geleide-
lijk op.”

Gezamenlijke taal
De integratie van onderwijs, 
jeugdhulp en kinderopvang 
was niet van de ene op de 
andere dag geregeld. “We 
werken hier al acht jaar aan,” 
vertelt Koole. Een van de 
uitdagingen was het ontwik-
kelen van een gezamenlij-
ke taal. “Onderwijsmensen 
spreken een andere taal dan 
zorgmedewerkers. Neem 
bijvoorbeeld de term intern 
begeleider, daar hoefde ik hier 
niet mee aan te komen. Dat 
is een groepscoach geworden 
die zich bemoeit met opvang, 
onderwijs maar ook met 
jeugdhulp. En een onderwijs-
kundig perspectief is bij ons 
een integraal perspectiefplan 
geworden, met onderwijs-, 
zorg- en opvangdoelen ge-
combineerd.”

Van elkaar leren
Het aanpassen van termen en 
plannen zijn slechts een paar 
voorbeelden van hoe onder-
wijs, jeugdhulp en opvang 
steeds meer een eenheid zijn 
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geworden op de Zevensprong. 
Natuurlijk zullen er altijd ver-
schillen zijn tussen hoe on-
derwijs en jeugdhulp dingen 
aanpakken. Maar Koole ziet 
ook dat medewerkers veel 
van elkaar leren. In de jeugd-
hulpsector heerst bijvoorbeeld 
de gedachte dat je kinderen 
niet mag aanraken. Maar in 
een school werkt dat niet 
altijd. Als een kind een ander 
kind aanvliegt, dan stap je er 
wel tussen. Andersom leren 
leerkrachten weer van jeugd-
hulpmedewerkers hoe je om-
gaat met onrustige groepen. 
“Om die feedback van elkaar 
aan te nemen moet je elkaar 
wel vertrouwen” aldus Koole. 
“En dat vertrouwen ontstaat 
alleen als je dagelijks samen-
werkt en elkaar kent.” 

Regulier onderwijs
Op de vraag wat het regulier 
onderwijs van de Zeven-
sprong zou kunnen leren, wil 
Koole allereerst zeggen dat 
hij vindt dat er hele goede 
dingen gebeuren in het regu-

lier onderwijs. “Veel kinderen 
kunnen tegenwoordig gewoon 
op de basisschool blijven. Als 
een kind toch bij ons komt, 
is door de school zelf al heel 
veel gedaan.” Wat hij wel 
mooi zou vinden, is als regu-
liere scholen ook eens op de 
Zevensprong zouden komen 
kijken. Ze zullen dan zien dat 
de verschillen met het re-
gulier onderwijs niet zo heel 
groot zijn. Maar ook dat je 
soms best wat meer kunt los-
laten als het gaat om leerstof. 
Koole: “Als je het programma 
wat minder zwaar maakt voor 
een kind omdat het anders te 
veel is, kan het toch gewoon 
het curriculum volgen en 
uitstromen naar een reguliere 
vorm van onderwijs. Dat zie 
je bij ons.” 

Wat Koole ten slotte nog wil 
benadrukken is dat de winst 
op de Zevensprong behaald 
wordt door een eenduidige 
aanpak en een stevig pedago-
gisch klimaat, waarbij zowel 
onderwijs, kinderopvang 

en jeugdhulp dezelfde taal 
spreken. “Het centrum is 52 
weken per jaar open en de 
jeugdhulpmedewerkers zijn 
toegevoegd aan de kinder-
opvang. Samen zijn zij het 
‘smeermiddel’ in de organi-
satie.”

Handige tool voor zoeken 
naar losse artikelen uit 
voorgaande KopKranten

Wilt u nog eens een oude KopKrant inzien? Of 
artikelen (vanaf 2014) over een specifiek onder-
werp opzoeken? Dat kan eenvoudig met onze han-
dige tool. U kunt zoeken op diverse categorieën: 
zorg/jeugdhulp, indiceren & arrangeren, gedrag, 
uitdagend onderwijs, dyslexie, nieuwkomers, 
doorgaande lijn, bijeenkomsten, praktijkvoorbeel-
den en jonge kind/VVE.

U kunt dan verfijnen met een zoekwoord via zoek-
opdracht of alleen zoeken op een zoekwoord (bij 
categorie selecteert u dan ‘geen categorie’). 
U krijgt daarna de selectie die past bij uw zoek-
woord waarna u het artikel of de hele krant waar 
het artikel in heeft gestaan, kunt lezen.

U kunt de tool voor het zoeken naar losse 
artikelen vinden via: 
www.swvkopvannoordholland.nl - 
primair onderwijs - kopkrant en nieuws

Wilt u de hele krant terug lezen? Ook dat is 
mogelijk. U vindt op de website ook een overzicht 
van alle KopKranten (vanaf 2012).
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IKC Waldervaart: alle expertise in één gebouw

verschillende doelgroepen 

wordt voldaan, kost nu een-

maal tijd. Daarnaast staat er 

op de plek waar de school zal 

komen nu nog een sporthal. 

Als die straks gesloopt is, 

kan de bouw voor de nieuwe 

school starten.

Vlekkenplan
“De status is nu dat er een 

intentieverklaring getekend 

is en dat er een vlekkenplan 

is”, zegt van Zonneveld. “Een 

vlekkenplan is een soort 

voorloper voor de architect 

om mee aan de slag te gaan. 

Daar staat bijvoorbeeld in 

dat mijn school op de begane 

grond moet komen vanwege 

de populatie.” “Een volgende 

stap”, vult van Klaveren aan, 

“is dat we een gezamenlijke 

website willen maken voor 

ouders waarin we ze mee 

kunnen nemen in de bouwfa-

ses naar de nieuwbouw toe. 

Het is belangrijk om ouders te 

blijven betrekken.”

Meerwaarde
Zowel de Wielewaal als de 

Meerpaal zijn nu al geves-

tigd in een gebouw waar ook 

andere scholen zitten. Daar 

wordt al goed mee samenge-

werkt maar de verwachting 

is dat in het nieuwe gebouw 

die samenwerking nog pro-

ductiever zal worden. Beide 

directeuren zien er zeker de 

meerwaarde van. Van Zon-

neveld ziet die meerwaarde 

bijvoorbeeld in de hybride 

leerroutes die straks mogelijk 

zijn. “Een kind dat niet goed 

past in een bepaalde vorm 

van onderwijs kun je laten 

meedraaien op een van de 

andere scholen om te kijken 

of dat beter werkt. 

Vorig jaar hebben we bij-

voorbeeld een leerling bij 

ons kunnen plaatsen na zo’n 

hybride traject. Nadat de 

leerling op onze school lessen 

had gevolgd, bleek al snel dat 

ze veel beter op haar plek zat 

op ZMLK dan op het ZMOK. 

Het moeilijk opvoedbare 

verdween eigenlijk toen ze bij 

ons proefdraaide. Dit soort 

hybride trajecten zijn in het 

nieuwe gebouw makkelijker 

te organiseren.” Van Klave-

ren: “Voor ons als reguliere 

basisschool is het heel fi jn dat 

de expertise straks dichtbij 

is en dat als kinderen speci-

ale behoeften hebben we die 

expertise kunnen invliegen, 
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Zeven onderwijsinstellingen 

in één gebouw. Ga er maar 

aan staan. Het is inderdaad 

geen gemakkelijke klus om 

te verwezenlijken, maar het 

einddoel maakt het de moeite 

waard. Althans, zo zien Rob 

van Zonneveld, directeur van 

SO-ZMLK de Meerpaal en Mo-

nique van Klaveren, directeur 

van basisschool de Wielewaal 

het. Ook hun scholen zullen 

straks onderdeel zijn van het 

nieuwe IKC.

Integraal Kindcentrum

Een IKC, of Integraal Kind-

centrum, is een voorziening 

voor kinderen van nul tot 

dertien jaar. Het idee hierbij 

is dat er in een dergelijk cen-

trum een vloeiende overgang 

is tussen onderwijs en kinder-

opvang, en in het geval van 

IKC Waldervaart ook tussen 

speciaal (basis)onderwijs en 

regulier onderwijs. Om dit te 

ondersteunen wordt er op een 

IKC gewerkt met een integra-

le visie.

Nieuwe school

Zo’n tien jaar geleden werd 

het idee voor IKC Waldervaart 

geboren. Er was ruimte en er 

leefde al langer de wens om 

een groot onderwijsexpertise-

centrum op te zetten in de 

regio. Op dat moment dacht 

men nog dat het centrum 

er binnen drie jaar zou zijn, 

maar dat bleek langer te 

duren. Het opstellen van een 

programma van eisen waar-

bij aan alle behoeften van de 

Regulier en speciaal basisonderwijs, speciaal on-

derwijs en kinderopvang samen onder één dak. 

Dat is de ambitie van zeven organisaties in 

Schagen met als werknaam IKC Waldervaart. 

De intentieverklaring is inmiddels getekend en 

een gedeelde visie is een feit, nu de bouw van de 

school nog.

of desnoods een kind op een 

andere afdeling op school 

kunnen laten meedraaien.” 

Buurtfunctie
Voor de reguliere basisscho-

len in het IKC zijn de hybride 

leerwegen en het delen van 

expertise belangrijk, maar zij 

zitten er echter wel anders in 

dan de speciale (basis)scho-

len. Speciale scholen krijgen 

kinderen toegewezen, terwijl 

de reguliere basisscholen hun 

best moeten doen om ervoor 

te zorgen dat de kinderen 

uit de wijk op hun school 

komen. Voor van Klaveren 

is de wijkfunctie die het IKC 

straks zou kunnen krijgen 

daarom een andere belangrij-

ke meerwaarde. “Ik zou het 

heel goed vinden als het een 

gebouw voor de buurt gaat 

worden, ook voor ouders. We 

hebben dat gezien op andere 

IKC’s die we bezochten om 

inspiratie op te doen. Daar 

zagen we mooie voorbeelden 

van ouderparticipatie en IKC’s 

die echt een maatschappelijke 

functie hadden in de stad. Dat 

is ook wat wij graag willen.”

Gezamenlijke visie

De afgelopen jaren is er veel 

contact geweest tussen de 

MT’s van de zeven organisa-

ties. De groep is gekomen tot 

een gezamenlijke visie en er 

is samen met de projectleider 

een ontwikkelagenda opge-

steld. Ook de IB-ers van alle 

scholen weten elkaar inmid-

dels goed te vinden en heb-

ben regelmatig overleg waarin 

ze casussen met elkaar 

bespreken. De projectleider is 

in dit in hele traject overigens 

erg belangrijk geweest. Van 

Klaveren: “Als school ver-

zand je snel in de waan van 

de dag. Daarnaast hebben 

we twee coronajaren gehad, 

wat niet ideaal was voor de 

samenwerking. Als iemand 

De zeven organisaties die straks IKC Waldervaart 

zullen vormen zijn de Meerpaal Schagen (SO ZMLK), 

de Antoniusschool (ZMOK), Tender (SBO), Parlan 

(Jeugdhulp en Jeugd-GGZ), OBS de Wielewaal, 

RKBS de Vogelweid en Stichting Kinderopvang 

Regio Schagen (SKRS).

anders dan de kar trekt en 

iedereen bij de les houdt, kun 

je stappen blijven maken.”

Zeven tot zeven

Uiteindelijk zullen deze 

stappen over een aantal jaar 

leiden tot de opening van het 

IKC. Gevraagd naar hoe hij 

dit ziet, hoopt van Zonneveld 

dat er straks samengewerkt 

wordt in een groot gebouw, 

waar de plek op een goede 

manier gedeeld wordt en 

waar kinderen met heel veel 

plezier naar school blijven 

gaan. Van Klaveren: ”Ik 

zie een mooi gebouw voor 

me waar alle buurtkinderen 

naar school gaan en waar 

ouders makkelijk binnen 

stappen. Het bruist er van 

de activiteiten. Als een kind 

extra behoeften heeft is de 

expertise dichtbij en hoeven 

kinderen niet het gebouw uit 

maar kunnen ze zo een deur 

verder. En naschools is er 

ook van alles te doen.” Van 

Zonneveld vult aan: “Het zou 

een plek moeten worden waar 

je van zeven uur ’s ochtends 

tot zeven uur ’s avonds een 

centrum bent voor leerlingen 

én ouders.”

‘Ik zou het heel goed 
vinden als het een 
gebouw voor de buurt 

gaat worden, ook voor 

ouders’

‘Het is inderdaad geen 

gemakkelijke klus 
om te verwezenlijken, 

maar het einddoel 
maakt het de moeite 
waard’

 Monique van Klaveren en Rob van Zonneveld

In de KopKrant van November 2022 schreven we over de 
ambitie van IKC Waldervaart. Scan hier het artikel.

https://www.swvkopvannoordholland.nl/pdf/articles/
Kopkrant24nov20226.pdf


